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interior es el envejecimiento de su población y el riesgo de 
despoblamiento.

La Comunidad Valenciana está formada por 542 munici-
pios, y de estos, 154 corren riesgo de despoblamiento. Si 
desglosamos estos datos, nos encontramos con 222 muni-
cipios con menos de mil habitantes, que son alrededor del 
40 % de la población total. Que a su vez se distribuyen de 
la siguiente forma: 76 municipios, o sea, el 14 %, de 500 a 
999 habitantes. 121 municipios de 100 a 500 habitantes. 
Y 24 municipios, o sea, un 4 %, con menos de cien habitan-
tes. Recordad que este hemiciclo tiene 99 diputados, sería-
mos un municipio de menos de cien habitantes. Y todos 
ellos conforman lo que podríamos llamar la Valencia vacía. 
Hoy quiero poner el foco en estos últimos, en estos 24 
municipios de menos de 100 habitantes, que se enfrentan 
al fantasma de la despoblación. Pueblos llenos de vida, de 
valores, de oportunidades, con un inmenso potencial turís-
tico, gracias a su patrimonio natural, cultural, y por supuesto, 
gastronómico. Y queremos visibilizar para que sigan progre-
sando. Y por ello, le pregunto: ¿qué acciones han puesto en 
marcha desde Turismo Comunidad Valenciana para promo-
cionar y dar visibilidad a los municipios de menos de cien 
habitantes de la Comunidad Valenciana?

Gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller d’hisenda.

Quan vullga, senyoria.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Moltes gràcies, presidenta.

Senyoria, durant els últims anys, el Consell ha posat en 
marxa un ampli conjunt de mesures transversals per a impul-
sar l’equilibri territorial i el desenvolupament dels xicotets 
municipis en la Comunitat Valenciana, i molt especialment 
dels municipis en risc de despoblament. Sense anar més 
lluny, esta setmana he estat a l’Alt Palància, en la comarca de 
l’Alt Palància, tant a Altura com a Geldo, per a plantejar una 
part d’eixes polítiques que van des dels caixers automàtics 
fins a una tributació diferent per al tema. O com l’ajuda a 
les empreses que poden tindre, i hem d’ajudar perquè creen 
activitat econòmica, que és molt important en la lluita contra 
el despoblament. Sens dubte, en eixe context, la promoció 
de les activitats turístiques és una estratègia molt important 
per al futur dels municipis en risc de despoblament.

Per això, al mes de gener, des de l’Agència Valenciana 
Antidespoblament del govern valencià, l’agenda Avant, es va 
posar en marxa el projecte turístic de la Ruta 99. Es tracta 
d’un circuit per les terres menys poblades de la comunitat, 
que promociona turísticament els 24 municipis amb pobla-
ció inferior a 100 habitants. I que de nord a sud recorre els 

municipis més afectats pel despoblament, des d’Herbés, a la 
província de Castelló, a la comarca dels Ports, a Famorca, a la 
província d’Alacant. Palanques, Vallibona, Villores, Castell de 
Cabres, Higueras, Matet, Pavies, Sacanyet, Espadella, la Font 
de la Reina, les Fonts d’Aiòder, Torralba, Torrexiva, Avellà, 
Vilamalur, Vilanova de la Reina, la Pobla de Sant Miquel, 
Sempere, Carrícola, Benillup, Benimassot i Tollos.

Esta iniciativa, que compta amb una web específica i un 
esforç especial en la seua publicitat, pretén donar visibili-
tat a estos municipis i difondre els seus recursos paisatgís-
tics. Com vosté ha dit molt bé, la seua gastronomia, els seus 
valors, naturals i culturals, i d’esta manera, donar un nou 
impuls a totes les activitats productives que puguen benefi-
ciar-se directa o indirectament de l’afluència de visitants i de 
la demanda de productes turístics. Perquè, encara que estem 
parlant de municipis valencians que tenen menys de 100 
habitants, són tot un valor per al nostre país, subratlle el que 
ha dit vosté abans, i una part molt important de nosaltres.

Així mateix s’estan desenvolupant iniciatives per a incentivar 
el recorregut i promocionar l’interior més autèntic del nostre 
país. Tot el país és autèntic, però l’interior, molt més oblidat 
des dels ambients urbans, ho és també. Cosa que, a més, està 
servint també com a base per a altres projectes, com per exem-
ple el primer trail de la Vall de Bolet, amb recorregut per diver-
sos municipis que inclouen part de la Ruta 99. O la iniciativa 
Confluències, un projecte d’intervencions artístiques als pobles 
de la ruta, dins de la línia d’acció en l’IVAM en el territori. En 
definitiva, la Ruta 99 és un exemple molt positiu, tant en la 
promoció i impuls del turisme al nostre territori, com una opor-
tunitat per a frenar i revertir la pèrdua d’habitants als municipis 
en risc de despoblament, demostrant tant als valencians com 
als turistes que el nostre territori està ple de vida. Ple de vida i 
que no fa falta anar molt lluny per a gaudir de naturalesa, d’uns 
paisatges, d’una vida, d’unes formes de vida i d’una gastrono-
mia importantíssima.

D’altra banda, Turisme Comunitat Valenciana ha llan-
çat una nova línia de competitivitat: Turisme Emprén Rural 
Comunitat Valenciana 2022, per a contribuir a dinamitzar 
l’economia local i assentar la població resident en entorns 
no urbans. Una tasca prioritària per al Consell. Per això, amb 
l’objectiu de consolidar i reforçar totes les mesures de què 
he parlat al principi, i que inclou totes estes de turisme, i 
altres que s’aniran prenent en un futur, el Consell ha iniciat 
el procés d’elaboració d’una llei integral de mesures contra 
el despoblament en la Comunitat Valenciana, que garantisca 
l’accés als serveis públics i la igualtat d’oportunitats en tot el 
territori valencià.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Continuem amb la pregunta 1.418, que formula el dipu-
tat Tony Woodward, del Grup Parlamentari Ciudadanos, 
al conseller d’Hisenda i Model Econòmic, sobre el grau de 
compliment del dèficit.

Quan vullga, senyoria.



Número 105  ¦ 07-04-2022 Pàg. 5674

El senyor Woodward Poch:

Muchas gracias.

Señor conseller, buenos días.

Creo que hoy –creo ¿eh?– estoy casi seguro que me va a 
contestar a la pregunta que le formulo. Y estoy casi seguro, 
porque del 1,1 % que tenía presupuestado en el presupuesto 
del 2021, pues sabemos que el déficit al final ha sido del 
1,15 % en las cuentas de 2021.

Año tras año, desde la legislatura pasada, sabe que yo le 
pregunto por el tema del déficit, el grado de cumplimiento o 
la previsión presupuestaria. Y para el año 2021 parece que 
el resultado real se ajusta a lo presupuestado por sus cuen-
tas, pese a los ingresos ficticios, pese a la pandemia, pese a 
la infrafinanciación.

Y con esto ya le recuerdo que son siete años después de que 
llegaron ustedes al Consell de la Generalitat sin que se arre-
gle el tema de la financiación y sin dar soluciones a esta comu-
nitat por esa mala financiación. Cuatro años ya también desde 
que está el señor Sánchez al frente del Gobierno de España.

Yo le pregunto cuál es el grado de cumplimiento del déficit 
previsto en el año 2021 por parte del Consell y si está satis-
fecho con estas cifras.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Té la paraula l’honorable conseller d’hisenda per a donar... 
Ho fa des de l’escó, senyoria?

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Moltes gràcies, senyora presidenta.

Senyoria, efectivament fa tant de temps que parlem d’estes 
coses vosté i jo, tants anys que parlem d’estes coses. Però 
vosté recordarà que el 6 d’octubre de l’any 2020 el Govern 
d’Espanya va fer aprovar a la Comissió Europea la suspensió 
de les regles fiscals. Per tant, des d’eixe moment només exis-
tixen les taxes de referència, però mai un dèficit concret.

L’octubre passat vosté ja em va preguntar en esta cambra 
quina era l’estimació del dèficit públic per a l’any 2021. En 
eixa ocasió jo li vaig dir, respondre –vosté mateix ho ha dit 
ara mateix– que, malgrat la complexitat de l’estimació –les 
estimacions en economia són com són– a causa del finança-
ment rebut per la pandèmia, se situaria en torn a l’objectiu 
d’entre l’1,1 o l’1,4 del PIB. I així ha sigut, com vosté ha reco-
negut, senyoria.

Segons les dades publicades pel Ministeri d’Hisenda i Funció 
Pública del Govern d’Espanya, el dèficit de la Comunitat 
Valenciana se situarà en l’any 2021 sobre l’1,15. Una xifra 

que està dins de les previsions del Consell, com vosté també 
ha reconegut, la més baixa del marge que li vaig dir a l’octu-
bre i que ha permés tres coses: l’abast de la nostra economia 
per damunt de la mitjana espanyola; salvar i, fins i tot, millo-
rar l’ocupació en la Comunitat Valenciana, i en tercer lloc, 
reforçar l’escut social enfront dels efectes de la pandèmia. 
No és poca cosa, eh?, senyoria.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a continuar amb la formulació de la pregunta té la 
paraula el señor Woodward.

Quan vullga, senyoria.

El senyor Woodward Poch:

Efectivamente, creo que es la primera vez que me contesta a 
la pregunta que le hago.

Pero vayamos a analizar un poquitín más las cifras del cierre 
del 2021, lo que tenemos esperando... a esas finales cuentas 
que aún no hemos podido ver.

En el presupuesto del 2021, el endeudamiento bruto que usted 
presupuestaba era de 7.800 millones; la amortización prevista, 
los préstamos que íbamos a devolver, de 6.440 millones; acti-
vos financieros, 140; una necesidad de financiación de 1.223 
millones de euros. Ese famoso déficit del 1,10 %.

En el cierre del 2021 nos vamos a unas cuentas..., a unas cifras 
que asustan. El endeudamiento bruto pasa de 7.800 millones 
a 11.200 millones y la amortización prevista de préstamos de 
6.400 pasa a 8.000 millones. Hay un incremento de deuda al 
final del 2021 de 3.166 millones de euros. Un incremento de 
deuda en el presupuesto de 2.000 millones de euros, déficit de 
1.292 millones de euros en las cuentas.

Y, claro, ahí estamos con esas cifras que asustan y yo le voy 
a preguntar si se acuerda usted cuándo fue la última vez que 
la Generalitat valenciana acabó un año con superávit. Creo 
que no lo hemos tenido nunca, más allá de esas cifras bárba-
ras que tenemos.

Me gustaría que..., ya que me ha contestado que sí, más o 
menos, las cifras son las que teníamos en la problemática 
con el déficit y la financiación, ¿qué medidas piensa llevar 
a cabo para cumplir, ya que estamos en 2022, el grado de 
déficit adecuado a las necesidades de esta comunidad? 
Si sus previsiones de ingresos..., o sea, más allá de utilizar 
previsiones de ingresos ficticios y reales que no están apoya-
dos por el propio gobierno del señor Sánchez en Madrid. Ya 
le digo yo, usted prevé en las cuentas del 2022 un déficit de 
775 millones de euros. Ya le digo yo que con los 2.300 millo-
nes, y visto lo que ha ocurrido en estos últimos siete años, 
los 2.300 millones de ingresos ficticios, vamos a acabar con 
una deuda de 3.000 millones de euros casi seguro.
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Yo tampoco me voy mucho de cuando digo una cifra a lo 
va a ser la realidad al final. Estaríamos hablando de unos 
cincuenta y siete mil millones de euros de deuda al final 
del 2022. ¿Qué piensa que va a ocurrir en esta Comunidad 
Valenciana? (Aplaudiments) 

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a continuar donant resposta a la pregunta, té la paraula 
l’honorable conseller d’hisenda.

Quan vullga, senyoria.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Senyoria, convindrà amb mi que fou un encert això de posar 
en suspensió les regles fiscals. La situació era tan anòmala, 
tan anòmala... No hi havia una situació igual des del comen-
çament de la pandèmia i, per tant, qualsevol previsió al 
respecte era molt gran.

Per acabar d’adobar, quan creiem que eixíem de la pandè-
mia, ha vingut el senyor Putin amb la seua la seua guerra i 
encara mos ha posat les coses més difícils.

Ningú podia haver imaginat un escenari tan advers en el 
moment en què va començar a canviar esta legislatura i, a més, 
que aquest vinga propiciat per causes exògenes–exògenes.

Per tant, la responsabilitat d’este govern, quina és? Dos coses: 
protegir la nostra gent, a 5 milions de ciutadans. Un escut 
social ferm que siga capaç de protegir la nostra gent dels 
embats d’una crisi social, política, psicològica, econòmica, 
de tot tipus i condició. I, sobretot, també, que les empreses 
valencianes no baixen la persiana. Això era molt important. 
Per això, el Parèntesi i el Resistir. I, sobretot, ara que creiem 
que la cosa anava a millor, intentar agafar amb l’impuls euro-
peu la recuperació i transformació del model econòmic.

Per tant, estem legitimats des del primer moment a acon-
seguir que aquell decalatge de més de cinc punts que va 
haver-hi en l’any 2015 entre la despesa mitjana de les comu-
nitats autònomes i nosaltres es reduïra. I l’any passat, l’any 
2021, senyoria, quasi vam estar a punt d’aconseguir-ho, però 
encara no estem en la mitjana.

Per tant, el concepte de dèficit és un concepte derivat. No 
és un concepte per ell mateix. És un concepte derivat, de 
què? De dos coses: dels ingressos i de les despeses. Si tu 
intentes que la teua despesa siga com la mitjana, però els 
teus ingressos no són com la mitjana, s’obrirà un decalatge 
que crea un dèficit estructural genuí de la comunitat autò-
noma pitjor finançada d’Espanya. Això és elemental.

Per tant, quines són les prioritats d’este govern? Que 5 mili-
ons de persones i les empreses que estan en este territori 
no siguen maltractades, no siguen discriminades. Per tant, 
nosaltres hem de fer un esforç amb l’aliança del Govern 
d’Espanya i d’Europa d’aconseguir que això siga així. I això, 

mentre no hi haja un nou sistema de finançament autonò-
mic, significarà més dèficit que les altres comunitats autòno-
mes que estan millor finançades que nosaltres. Elemental.

Per tant, jo el que li dic és el següent: esta última refle-
xió que ha fet vosté a mi me posa un dilema –supose que 
a tots els membres d’este parlament– entre deute legítim i 
maltractament de 5 milions de persones.

El Govern d’Espanya i este conseller no tenen dubtes: no 
volem maltractar 5 milions de persones. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Continuem amb la pregunta 1.371, que formula el diputat 
Eduardo del Pozo..., ui!, la diputada Mamen Peris i el dipu-
tat Toni Woodward. La pregunta la formularà el diputat Toni 
Woodward, del Grup Parlamentari Ciudadanos, al conseller 
de Política Territorial, Obres Públiques i Mobilitat sobre la 
suspensió de les normes urbanístiques transitòries a Dénia.

Té la paraula l’il·lustre diputat, el senyor Woodward.

Quan vullga, senyoria.

El senyor Woodward Poch:

Repetimos, con otro conseller ahora, y con mi pueblo.

Es triste que Denia –su urbanismo, y usted lo sabe, señor 
conseller– sea un titular negativo y siendo además una situa-
ción que se repite en el tiempo en nuestra localidad.

Y se repite, y esta vez no es por infracciones ni pelotazos ni 
negligencia de constructores malvados y ciudadanos que 
quieren hacerse una casa y no pueden. Es por la negligencia 
y la dejadez de las administraciones.

Por un lado, el ayuntamiento, el Ayuntamiento de Denia, 
socialista, con mayoría en este segundo mandato que tienen, 
que no es capaz de tener o de presentar un plan general 
estructural en estos momentos.

Y, por otro lado, las administraciones autonómicas, en este 
caso, la suya, por no haber hecho las cosas como tocan. 
O eso es lo que parece que nos dice el TSJ, que anula las 
normas urbanísticas por obviar el informe de evaluación 
ambiental y territorial que ustedes aprobaron.

Y yo me pregunto: ¿cómo se arregla este pastel? Las NUT 
las aprobó el Consell del Botànic en diciembre del 2018, 
cuando sonaba ya la campana, después de quedarse sin el 
planteamiento..., el planeamiento –perdón– por la anulación 
también del TSJ del RUT que estaba en vigor del 2013.

Algo no se está haciendo bien, porque además las normas 
suyas, que han sido ahora suspendidas o anuladas, han 
sido causa de 14 recursos entre los que está el del propio 
Ayuntamiento de Denia.


